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عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس:
 وزارت صمت در تنظیم بازار کالاهای پایه 

عملکرد موفق داشت 
عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس از اجرای برنامه های تحولی 

وزارت صمت در حوزه تنظیم بازار کالاهای پایه تقدیر کرد. 
»جلال رشیدی کوچی« با اشاره به برنامه ها و پروژه های تحولی وزارت صمت در حوزه تنظیم 
بازار کالاهای پایه، افزود: برنامه های وزیر صمت در بخش صنایع بزرگ فولادی و سیمانی 
نتایج خوبی به همراه داشته است.سخنگوی فراکسیون شفافیت مجلس با تاکید بر ضرورت بهره 
مندی خودروسازان از فرصت حمایت وزیر صمت در جهت حذف تدریجی قرعه کشی خودرو 
و تعدیل قیمت ها، تصریح کرد: پیشنهاد ما استفاده از ابزار واردات برای تنظیم بازار داخلی است.

نماینده مردم مرودشت، ارسنجان و پاسارگاد در مجلس با اشاره به اقدامات مثبت این وزارتخانه 
در مسیر احیای کارخانه آزمایش مرودشت، خاطرنشان کرد: از اقدامات وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در این زمینه و همچنین ثبات موجود در بازار کالاهای پایه تقدیر می کنیم و امیدواریم 
با تداوم نظارت های دقیق و پیشرفت و تکمیل پروژه های تحولی، تداوم تقویت و ثبات بیش 
از پیش بازار محصولات فولادی و سیمانی را شاهد باشیم.رشیدی کوچی در پایان با اشاره به 
اینکه در دوره های قبل نسبت به مقوله صادرات غیر نفتی کم توجهی هایی انجام شده بود، اظهار 
داشت: در شرایط تحریمی، وزارت صمت متولی برنامه ریزی برای بهره مندی بیشتر کشور از 
ظرفیت صادرات غیرنفتی و تعاملات تجاری و اقتصادی با کشورهای مختلف به ویژه همسایگان 
است و افزایش حجم صادرات غیرنفتی در دولت سیزدهم نشانه های امیدبخش از چشم انداز 

آینده این حوزه را ترسیم می کند.

 کشف ۳۶ هزار مورد
 کالای کشاورزی قاچاق طی امسال

یک مقام مســئول گفت: ۳۶ هزار مورد کالای قاچاق در سراســر کشور 
از ابتدای سال تاکنون از طریق بازرســی و نظارت نیروهای وزارت جهاد 

کشاورزی کشف شده است.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، سرپرســت دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارتخانه ضمن اعلام این مطلب افزود: پرونده کالاهای قاچاق کشف شده را به مراجع ذی ربط 
ارجاع داده ایم.مسعود امرالهی اظهار داشت: عمده این پرونده ها مربوط به کشف ۳۰ تن روغن 

قاچاق در استان یزد و دو محموله ۱۵ تنی روغن در استان تهران در هفته گذشته بوده است.
وی ادامه داد: در هفته گذشــته نیز نزدیک به ۱۶ تن کود شــیمیایی اوره قاچاق نیز توسط 
بازرسان این دفتر کشف شد.امرالهی همچنین به کشف ۳۰۰ تن برنج احتکاری در شهر ری 
در روز یکشنبه این هفته اشاره کرد. وی خاطرنشان کرد: از دی ماه سال ۱۴۰۰ که این دفتر 
راه اندازی شــده است تا ۲۴ فروردین ســال جاری، نزدیک به ۴۲۳ هزار و ۴۰۱ مورد بازرسی 
کالاهای کشاورزی در سراسر کشور انجام شده که در پی آن ۳۶ هزار و ۸۸۰ پرونده تشکیل 
و به سازمان تعزیرات حکومتی ارسال شده است.سرپرست دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: از این تعداد پرونده ۴۳۰۷ پرونده در مورد تخلفات 
مختلف صنف آرد، گندم و نانوایی از جمله گران فروشی، کم فروشی و عرضه خارج از شبکه بوده 
است. وی اظهار داشت: بازرسی ها و نظارت بر کالاهای کشاورزی و اساسی به صورت روزانه 
انجام می شود و بخشی از کشفیات و تشکیل پرونده های تخلف از طریق بررسی گزارش های 
مردمی انجام می گیرد.امرالهی با بیان این که تعداد نیروهای ناظر و بازرسی نسبت به حجم کار 
کم است، گفت: هوشمندسازی سیستم بازرسی و نظارت و راه اندازی سامانه در دستور کار این 

دفتر قرار گرفته که امیدواریم بخشی از این کمبود را جبران کند.

 اثرات افزایش قیمت گندم
 بر صنعت شیرینی و شکلات

دبیر انجمن صنفی صنایع بیسکوییت، شیرینی و شکلات ایران درباره اثرات 
افزایش قیمت گندم صنف و صنعت بر صنعت شــیرینی و شکلات گفت: 
شیرینی و شکلات یک کالای لوکس است و در سبد مصرفی نیست، بنابراین 

با کاهش قدرت خرید مردم و افزایش قیمت کم کم به حاشیه می رود.
به گزارش ایسنا، در  روزهای اخیر گزارش هایی از افزایش قیمت گندم صنف و صنعت به حدود 
۱۲ هزار تومان منتشر شده است. در این رابطه جمشید مغازه ای با بیان اینکه تاثیر افزایش قیمت 
گندم صنف و صنعت بر صنعت شیرینی و شکلات بسیار مخرب است، اظهار کرد: اگر قیمت 
گندم ۱۲ هزار تومان باشد قیمت آرد صنف و صنعت، با افزایش تقریبا دو برابری، حدود ۲۰ هزار 

تومان تمام می شود و تولیدکنندگان را در تنگنا و مشکل قرار می دهد.
به گفته وی ماه مشابه سال گذشته قیمت گندم کیلویی ۲۷۰۰ تومان بود، اما در طول سال 
به بیش از ۵۰۰۰ تومان رسید.دبیر انجمن صنفی صنایع بیسکوییت، شیرینی و شکلات ایران 
با بیان اینکه کل صنــف و صنعت تحت تاثیر این افزایش قیمت قرار می گیرد، اظهار کرد: 
تاثیر افزایش قیمت بر قیمت شیرینی و شکلات بسته به میزان استفاده از آرد متفاوت است. 
مثلا در کالاهای آردی ۶۰ تا ۷۰ درصد از آرد اســتفاده می شــود.البته به گفته وی آرد تنها 
مشکل تولیدکنندگان نیست، بلکه تامین روغن و شکر نیز با مشکل مواجه است. از طرف دیگر 
تولیدکنندگان از سوی سازمان حمایت در تنگنا هستند که قیمت ها افزایش پیدا نکند.مغازه ای 
گفت: قیمت روغن در بازار آزاد سه برابر قیمت مصوب بوده و قیمت هر کارتن ۱۶ کیلویی به 
۶۰۰ هزار تومان رسیده است؛ بنابراین وعده های وزارت جهاد کشاورزی در زمینه تامین این 

محصولات به جایی نرسیده است.

اخبار کوتاه 

وزیر اقتصاد با اشــاره به تصمیم دولت در حذف 
تدریجی و گام بــه گام ارز ۴۲۰۰ تومانی گفت: 
اینکه با چــه گام های تدریجی و از چه مقولات و 
محصولاتی اجرای این سیاست در پیش گرفته 
شــود و یا اینکه چه زمانی و چگونه شروع و چه 
تدابیر جانبی اتخاذ شود که کل اقتصاد را به یکباره 
تحت تأثیر قرار ندهد، هنوز مورد بحث و تبادل نظر 

جدی است. 
به گزارش وزارت اقتصاد، خاندوزی در دیدار با اعضاء و رؤسای 
اتاق های بازرگانی، صنایع ، معادن و کشاورزی، تعاون و اصناف 
با اشاره به اهمیت موضوع پیش بینی پذیری در اقتصاد گفت: 
سیاست ما در وزارت اقتصاد این است که به نوبه خودمان کمک 
کنیم که مسئله پیش بینی پذیری در اقتصاد کشور تحقق پیدا 

کند.
وی در ادامــه گفــت: می پذیرم که در مــواردی این پیش 
بینی پذیری نقض شــده و خدشه دار گردیده، اما همچنان بر 
اولویــت این ایده اصرار داریم و در ســتاد اقتصادی دولت هم 

موضوع را با جدیت پیگیری می کنیم.
خاندوزی در ادامه سخنانش به موضوع عوارض صادراتی اشاره 
کرد و در این خصوص گفت: در موضوع عوارض صادراتی هم 
این مشکل اخیر روسیه پیش آمد و یا همانطور که خودتان مطلع 
هســتید در زمینه قاچاق صادراتی برای میلگرد و اقلام دیگر، 
کشور دچار مسئله شــد و  می دانید که همه دنیا سراغ تدابیر 
مقطعی رفتند، از خود روسیه که درگیر جنگ و تحریم هست 
گرفته تا سایر کشورهای همسایه مثل عراق که در طول یک 
ماه اخیر چند مصوبه در خصوص تعرفه های گمرکی صادر کرد 
و حتی در ترکیه هم به همین ترتیب این مسیر را پیش گرفتند.

وی با اشاره به اینکه اقدامات دولت در حوزه رفع موانع صادرات 
یک پیشرفت است، خاطر نشان کرد: دوست دارم شما هم این 
موضــوع را اذعان کنید که در دولت  فعلی به جای اینکه مثل 
دولت های گذشته ممنوعیت صادراتی بگذاریم و بازارهای شما را 
که چندین سال تلاش کرده و توانسته اید در آن بازارها اعتماد 
و اعتبار جلب کنید را کلًا بی اعتبار کنیم، ســخت ایستادیم و 

گفتیم  ممنوعیت صادراتی به هیچ ترتیبی نباید رخ دهد.
خاندوزی با اشــاره به اینکه با وضع عــوارض همین کار را 
می توان کرد، افزود: حق نداریم که ممنوعیت کلی وضع کرده 
و بازارهای صادراتی را از این جهت خدشــه دار کنیم. وی در 
ادامه سخنانش به مصوبه افزایش دستمزدها اشاره کرد و گفت: 
در خصوص موضوع دستمزد در وزارت اقتصاد معتقد بودیم که 
می شد، شاهد مصوبه سازگار تری با شرایط اقتصاد کلان باشیم.
او ســپس بــه موضوع حــذف تدریجی و گام بــه گام ارز 
۴۲۰۰ تومانی پرداخــت و در این خصوص گفت: موضوع ارز 
۴۲۰۰ تومانی که این روزها نقل محافل است ماه هاست مورد 
بحث بوده و برای اینکه ابعاد این موضوع را توضیح دهم وقت 
مبسوطی نیاز است، اما همین قدر بگویم که حتماً در سال ۱۴۰۱ 
حرکت دولت در این مســیر قدم به قدم خواهد بود و حتماً ارز 

۴۲۰۰ تومانی یکباره حذف نخواهد شد.

وزیر اقتصاد با تأکید بر اینکه در سال ۱۴۰۱ حتماً تغییری در 
وضعیت ارز ۴۲۰۰ تومانی کشور اتفاق خواهد افتاد،خاطر نشان 
کرد: حتماً در پایان سال ۱۴۰۱ وضعیت ارز ۴۲۰۰ تومانی فعلی 
را نخواهیم داشــت، اما اینکه با چه گام های تدریجی و از چه 
مقولات و محصولاتی اجرای این سیاست در پیش گرفته شود 
و یا اینکه کی و چگونه شروع بشود و چه تدابیر جانبی اتخاذ شود 
که کل اقتصاد را به یکباره تحت تأثیر قرار ندهد، هنوز مورد بحث 

و تبادل نظر جدی است .
وی در ادامه به نــرخ ارز گمرکی و قیمت برخی از نهاده ها 
و  انرژی اشــاره کرد و افزود: برای اینکه مجموع فشــارهای 
اقتصادی را به نحوی بتوانیم بالانس کنیم که اقتصاد کشور 
یکباره دچار شوک قیمتی نشود، در ستاد اقتصادی دولت تدبیر 
می شود که گام اول در این زمینه چه باید باشد، چه زمانی شروع 
شود و به چه ترتیبی جبران شود و پس از آن گام دوم چند ماه 

بعد برداشته شود و ...
وزیر اقتصاد در خصوص موضوع قیمت گذاری ها نیز گفت: 
ضابطه مندی در میزان افزایش قیمت های متعارف به معنای 
اینکه دارای منطق اقتصادی باشد مورد تأکید است و افزایش 
قیمتی که مبتنی بر منطق اقتصادی باشد را نمی توان نفی کرد. 
وی در این زمینه توضیــح داد: برای مثال نمی توان قیمت 
نهاده ها را افزایش داد اما انتظار داشت، قیمت محصولات نهایی 

ثابت بماند و به عبارتی شاهد سرکوب قیمت ها باشیم.
 خاندوزی در ادامه افزود: این تحول باید در یک سقف و کف 
مشخصی رخ دهد، مثلًا افزایش قیمت ها وقتی در خصوص ارز 
مربوط به یک کالای خاص چند برابر شود قیمت نهایی این 
کالا چند برابر نشود، یا اگر نرخ ارز مورد محاسبه گمرک بناست 
که ETS  باشد از طرف دیگر دولت هم اصرار دارد که حتماً 

تعرفه ها باید پایین بیاید تا قیمت مواد اولیه و ماشین آلات دچار 
شوک خیلی بالایی نشوند.

 وزیر اقتصاد افزود: برآیند افزایش نرخ ارز، مبنای حقوق ورودی 
و کاهش تعرفه ها و حتی کاهش حقوق ورودی مصوب مجلس 
که قاعدتاً کمتر از ۴ درصد نمی تواند باشد) آن هم دولت مصر 
اســت که چه با مصوبه مجلس یا مصوبه شورای سران حتماً 
برای حداقل یک سال پایین تر از نرخ مصوب قانونی باشد(  این 

خواهد بود که اثر خود را بر روی قیمت ها خواهد گذاشت.
خاندوزی با تأکید بر اینکه رفتار پلیسی در عرصه اقتصاد در بلند 
مدت تأثیرات مطلوب نخواهد داشت، گفت: قائل به این هستیم 
که در بلندمدت رفتارهای پلیسی نمی تواند کنترل کننده قیمت 
کالاها و محصولات در بازارها باشد و بهترین مسیر این است که 
بتوانیم از طریق ایجاد پیش بینی پذیری و اعتماد در بازار، موجبات 

فراوانی در عرضه را ایجاد کنیم.
وی با تأکید بر اینکه زمانی که اطمینان لازم در بازارها ایجاد 
شــود دیگر لزومی ندارد که به جای یــک ظرف روغن مورد 
نیاز ۴ قوطی بگیریم و در خانه انبار کنیم، افزود: حتماً فراوانی 
محصولات و کالاها در بازارها این اطمینان را ایجاد خواهد کرد.
دکتر خاندوزی با اشاره به تلاش در زمینه انتشار و عرضه اوراق 
ســلف نفتی نیز گفت: دولت در این زمینه بسیار جدیت دارد و 
داریم با همکاری وزارت نفت کاری می کنیم که بتوان از این 

ظرفیت نیز استفاده کرد.
او همچنین در خصوص انتشــار لیست بدهکاران بانکی نیز 
گفت: توافق بین ما در وزارت اقتصاد و بانکهای دولتی این است 
که بدهی های قطعی مشکوک الوصول یعنی دیونی که ۱۸ ماه 
پس از پرداخت آخرین قسط آنها گذشته باشد، منتشر شود، و 
اگر کسانی هستند که می گویند ما در مسیر پرداخت دیون خود 

هستیم و اگر اینطور باشد این تخطی از توافقی است که با بانکها 
در این زمینه شده است، اما باید توجه کرد که اصل این اقدام به 
ویژه در اقتصادی که فاصله بین نرخ های بهره با نرخ تورم اینقدر 
جذاب است که اساساً نکول را به یک انتخاب کاملًا اقتصادی 

و عقلایی تبدیل می کند، اقدام منطقی و قابل دفاعی است.
خاندوزی با اشــاره به اینکه اگر از این گونه ابزارها اســتفاده 
نشود و برای بدحساب ها حداقل به جهت هزینه اعتباری یک 
ریسک اعتباری ایجاد نشود، بخش قابل توجهی از منابع بانکها 
به صورت استمهال های صوری در خواهد آمد، افزود: در خیلی 
مواقع گفته می شــود که این آمارها، عدد سازی است و منجر 
به انتقال اطلاعات غلط به دولت و سیاســت گذار، تحلیلگر و 
پژوهشگر می شود و بخشی از این مشکلات را با اجرای همین 

سیاست می توان رفع کرد.
وزیر اقتصاد با طرح این پرسش که در کجای دنیا این میزان 
بدحسابی های بلند مدت می توان داشت، گفت:  در کدام کشور 
دیگری در دنیا بدحسابی های بلندمدت می توانیم داشته باشیم 
و بعد بگوییم، من به جهت اینکه کار تولیدی می کنم یا چون 
کار صادراتــی می کنم بنابراین می توانم به لحاظ اعتباری بد 
حساب باشم، اصلًا امروز سوء رفتار شما در خیابانها و پشت چراغ 
قرمز ها، روی نرخ سود بانکی شما و حتی مالیات شما نیز تأثیر 
می گذارد و آن جاهایی که نظام های ریتینگ و رتبه بندی های 
پیشرفته ای دارند این موضوع اتفاق می افتد که ما هنوز با آن 

فاصله داریم و ادعاهایی شبیه به آن شرایط نیز نداریم.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه ما خیلی با استانداردهای روز دنیا در 
زمینه رتبه بندی و اعتبار سنجی فعالان اقتصادی فاصله داریم، 
گفت: دوستان ما در دولت و مجلس شاهد هستند؛ در ارتباط با 
ماده ۲۰ تا کنون چند فرصت تعیین شــد و مثلًا به بدهکاران 

کلان گفتند، بیایید تا پایان شهریور ماه فلان سال، این درصد 
از اصل بدهی معوق تان را پس بدهید و برای پرداخت مابقی، با 

شما همکاری خواهیم کرد اما اتفاقی رخ نداد!
خاندوزی افزود: بنابراین انتظار نداشــته باشید من به عنوان 
سیاســتگذار اقتصادی در مقابل کسانی که می گویند ما جزو 
فعالان و خوشنامان و ســرآمدان اقتصاد کشور هستیم اما از 
عهده پرداخت معوقات خود حتی به شکل استمهال و یا تقسیط 

برنمی آییم، بی تفاوت عمل کنم .
وزیر اقتصاد یادآور شــد: فراموش نکنیم، حداقل باید ۱۸ ماه 
از عدم پرداخت آخرین قســط افراد گذشته باشد تا در لیست 
بدهکاران بزرگ وارد شوند. وی تصریح کرد: این افراد نباید توقع 
داشته باشند که ما چشم هایمان را به روی این موضوع ببندیم.

خاندوزی ادامه داد: یکی از مدیران عامل بانک ها با من تماس 
گرفت که ما قصد داریم اسامی بدهکاران بزرگ دولتی را هم 
اعــلام کنیم و من به او گفتم، حتمــا این کار را بکنید، چون 
دولت هم باید در مقابل تعهداتش در برابر بانک ها و پیمانکاران 

احساس مسئولیت کند. 
وزیر اقتصاد تصریح کرد: اگر در جزئیات انتشــار فهرســت 
بدهکاران بزرگ اجحاف و اشــتباهی رخ داده است، حتماً به 
من منتقل کنید و من از همکاران بانکی خواهم خواست آنها 

را اصلاح کنند.
وی افزود: به همین دلیل هم بود که در گام اول، تعمداً گفتیم 
برای آنچه که به حوزه ارزی مربوط می شود، اصلًا عدد نگذارید 
چرا که همه اعداد قابل مناقشه اند؛ حسابرسان یک عدد؛ دولت 
یــک عدد و بانک مرکزی هم عددی دیگر را می گوید چون 
حساب و کتاب ها و محاسبه نرخ ارز از منظر هر کدام متفاوت 
است.او در ادامه تأکید کرد: ما با انتشار این فهرست باید کاری 
کنیم که انگیزه و انرژی منفی ناشی از عدم تقارن شاخص های 
کلان اقتصاد را با ایجاد انگیزه مثبت برای خوش حســاب ها 

جبران کنیم. 
وزیر اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به کاهش 
پنج درصدی بار مالیاتی تولیدکنندگان در بودجه امسال، گفت: 
من به عنوان وزیر اقتصاد از هم اکنون به شما وعده می دهم، 
روند کاهش بار مالیاتی تولید کنندگان را در سال ۱۴۰۲ نیز ادامه 

خواهیم داد ولو اینکه منجر به کاهش درآمد های دولت شود. 
خاندوزی اظهار کرد: ما در بحث هایمان بر سر این موضوع در 
دولت نیز تأکید داشتیم که بگذاریم اقتصاد و تولید رونق بگیرد 
و بعد ما فرصت برای گرفتن مالیات خواهیم داشت چرا که اگر 
بخواهیم اول به فکر کســب درآمد برای دولت باشیم، قاعدتاً 

درآمد های بلند مدت خود را از دست خواهیم داد. 
وزیر اقتصاد با تأکید بر اینکه عقل حکم می کند ما بلند مدت 
فکر کنیم، گفت: من برای سالجاری نیز به دوستان سازمان امور 
مالیاتی گفته ام که عمدتاً بر گره های قبلی و معوقات باقی مانده 

از سالهای پیشین تمرکز کنند.
وی در پایان تصریح کرد: ما وظیفه خود می دانیم به فعالان 
بزرگ اقتصادی و خادمان عرصه صادرات و اشتغال، به طور ویژه 

کمک کرده و مسیر را باز کنیم.

وزیر اقتصاد خبر داد:

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گام به گام و تدریجی خواهد بود

اینفوگراف

بازار پوشاک در اختیار شبکه غیررسمی پیش بینی سالی سخت برای صنعت لوازم خانگی
عضو هیئت مدیره تولیدکنندگان پوشاک مطرح کرد  لزوم مبارزه جدی تر با قاچاق

به گفته عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و 
فروشندگان پوشــاک بخش قابل توجه بازار داخل 
دســت تولیدکنندگان نیســت، بلکه دست شبکه 

غیرقانونی و غیررسمی است. 
مجید افتخاری ، با بیان این که در شــب عید ۱۴۰۰ بخش قابل 
توجهی از فروش در اختیار شبکه غیر قانونی قرار گرفت، اظهار کرد: 
این شبکه غیر قانونی شامل چند بخش است که تا به حال به این 
شکل نمود پیدا نکرده بود. بخش اول بساط گستران بودند به طوری 
که در پایان سال ۱۴۰۰ دست فروشی تبدیل به بساط گستری شد 
و بستر پیاده روها و کنار خیابان از ساعت چهار عصر تا دو شب در 
اختیار بساط گستران بود. همین حالا هم  تعداد بساط گستران در 
خیابانهای جمهوری، هفتم تیر، ولیعصر و غیره به قدری زیاد شده 
که سهم قابل توجهی از بازار را گرفته اند. این در حالی است که در 
سالهای قبل، دست فروشان فقط یک هفته آخر سال اجازه فعالیت 
داشتند.وی همچنین از قطع شدن دستگاه های پوز بخشی از تولید 
کنندگان به دلیل تاخیر  در ثبت نام در سامانه امور مالیاتی خبر داد 
و گفت: البته علت این دیرکرد بیشتر مشکلات مربوط به سامانه 
بود. بنابراین عملًا در شبکه توزیع رسمی کشور اخلال ایجاد شد. 
در اصل ۱۵ اسفند زمان مناسبی برای اجرای طرح یاد شده نبود.به 
گفته عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک 
بخش دوم شبکه های فروش زیرزمینی شامل فروش های آنلاین 
و مزون های خانگی بود که در آن ها هیچ کنترلی بر کالای قاچاق 
نیست. حجم این شبکه ها نیز به قدری افزایش داشته که سهم قابل 

توجهی از بازار را در اختیار دارند.
افتخاری پدیده دیگری که در گذشــته نبوده و حالا رونق گرفته 
را واردات مســافری عنوان کرد و گفت: در حال حاضر به راحتی 
پوشاک را از راه مسافری از ترکیه به کشور وارد می کنند و به صورت 
اینترنتی یا در مزون زهای زیرزمینی می فروشند. طبق گزارش های ما 
به شدت از مرزهای هوایی و زمینی پوشاک وارد کشور می شود.به 
گفته عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک 
دلیل اول رونق قاچاق پوشاک از ترکیه این است که این کشور کلیه 
محدودیت های مربوط به کرونا را برای سفر برداشته است. علاوه 
بر این افت ارزش پول ملی این کشور باعث شده قیمت تمام شده 
پوشاک ترکیه مناسب باشد.افتخاری با بیان اینکه هر نفر به طور 
قانونی میتواند ۳۰ کیلوگرم بار پوشــاک به شکل مسافری با خود 
به کشور وارد کند، گفت: همچنین واردکنندگان از رویه مسافری 
می توانند از ظرفیت بار سایر مسافران هم استفاده کنند. به طوری 
که عده ای هزینه سفر تعدادی مسافر را پرداخت می کنند و سهم 
۳۰ کیلو بار آن ها را استفاده می کنند. در این روش پرداخت هزینه 
سفر در قبال واردات پوشــاک برای واردکنندگان به صرفه است. 
بنابراین با توجه به تعداد مسافران و پروازها، حجم ورود این مدل 

کالای قاچاق نیز زیاد اســت.در این شرایط به گفته عضو هیئت 
مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان پوشاک بخش قابل 
توجه بازار داخل دســت تولیدکنندگان نیست، بلکه دست شبکه 
غیرقانونی و غیررسمی اســت.وی افزود: با توجه به حجم بالای 
ســفرها، بازار پوشاک باید در شهرهای توریستی رونق داشت که 
شاهد این موضوع هم نبودیم. پس مردم حتی در سبد تفریحی هم 
خرید پوشاک را حذف کرده بودند یا به حداقل رساندند.افتخاری  با 
بیان اینکه مجموعه شرایط حلقه را برای تولید تنگ می کند، اظهار 
کرد: علاوه بر پدیده بنگلادش، پدیده ترکیه هم اضافه شده، چراکه 
واردات پوشاک ترکیه به دلیل کاهش ارزش پول ملی این کشور 
توجیه اقتصادی دارد. در این میان بهای تمام شده کالای ایرانی هم 
به صورتی دستوری با افزایش هزینه حامل های انرژی، دستمزد و 
مالیات افزایش پیدا می کند. در این شرایط تولید دیگر توجیه اقتصادی 
نخواهد داشت که باعث می شود یا تعدیل نیرو صورت گیرد یا شاهد 
خروج از صنعت باشیم.عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و 
فروشندگان پوشاک با بیان اینکه حمایت از تولید باید بیشتر در شبکه 
عرضه انجام شود، تصریح کرد: در شرایطی که قاچاق پوشاک تا این 
حد انجام می شــود، اما ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز معتقد است 
قاچاق پوشاک از ۲.۶ میلیارد به حدود ۳۰۰ میلیون دلار رسیده، یعنی 
نظارتی بر بخش توزیع نیست. از طرف دیگر مصرف کننده هم توان 
خرید ندارد. در این شــرایط حمایت از بخش تولید فایده ای ندارد، 
چــرا که این تولید باید فروش برود، اما بازار فروش وجود ندارد.وی 
افزود: افزایش دستمزد و تورم ناشی از تغییر نرخ پایه حقوق گمرکی 
هم منجر به افزایش تورم در مواد اولیه پوشــاک و افزایش قیمت 
تمام شده است که در اثر آن در مواردی شاهد تعدیل نیرو هستیم.
افتخاری در ادامه در پاســخ به سوالی درباره موضع اتحادیه نسبت 
به واردات ۲۰ درصدی کالاها گفت: واردات در صنعت پوشاک در 
شرایط فعلی باعث از بین رفتن سرمایه گذاری های سال های اخیر 
در بخش تولید خواهد شد.وی افزود: حالا که واردات ممنوع است 
میلیارد میلیارد دلار به صورت قاچاق وارد می شود، پس اگر واردات 

رسمی باشد حجم قاچاق چندین برابر خواهد شد.

یک کارشناس صنعت لوازم خانگی ضمن پیش بینی 
سالی سخت و حساس برای این صنعت، خواستار 
مبارزه جدی تر دستگاه های مسوول با پدیده شوم 

کالای غیر رسمی و فیک در این حوزه شد. 
»احسان فدایی« افزود: در هفته های پایانی سال گذشته رکود 
حاکم بر بازار لوازم خانگی که از نیمه دوم سال شدت گرفته بود، 
عمیق تر شــد.وی در تشریح دلایل این مساله، گفت: با توجه به 
تداوم ممنوعیت واردات لوازم خانگی، حجم تولیدات کارخانجات 
داخلــی افزایش یافت، اما در مقابل مردمی که به انتظار کاهش 
قیمت ها نشسته بودند خریدهایشان را به تعویق انداختند و ناخواسته 
موجب تعمیق رکود و افزایش قیمت نهایی کالاها شــدند.این 
کارشناس صنعت لوازم خانگی بیان داشت: تولیدکنندگان پس از دو 
ســال که درگیر رکود و کرونا بودند، به دنبال نفس تازه کردن و 
جبران هزینه های سربار شده بودند، اما به دلیل عدم فروش مناسب 
تولیدات کارخانجات، روند رو به رشد قیمت ها هر روز فزونی یافت.
وی یادآور شد: با شروع سال جدید، همزمانی و تقارن تعطیلی های 
عید نوروز و همچنین آغاز ماه مبارک رمضان )در سنوات گذشته نیز 
همواره ماه کاهش خرید و فروش در این صنف بوده(، رکود حاکم 
بر بازار لوازم خانگی را عمیق تر کرد.فدایی پیش بینی کرد: اتفاقاتی 
همچون رشد ۵۷ درصدی حقوق و دستمزد کارگران، همچنین 
اخذ تعرفه های گمرکی بر مبنای ارز نیمایی، تولیدکنندگان را در 
لاک دفاعی خواهد برد و ثبت سفارشــات مواد اولیه و تجهیزات 
این صنعت کمتر خواهد شد.وی اظهار داشت: این در حالی است 
که قطعات اصلی مورد نیاز این صنعت که عمده هزینه تمام شده 
تولید را به خود اختصاص می دهند در کشور ما همانند بیشتر نقاط 
دنیا وارداتی است و در نتیجه متاثر از نرخ ارز و عوارض گمرکی و 
به تبع تغییر مبنای محاسبه حقوق گمرکی، در قیمت تمام شده 
تولید تاثیر مستقیم می گذارد.این کارشناس صنعت لوازم خانگی 
خاطرنشان کرد: همه مسائل یاد شده بازار را دچار سردرگمی کرده و 

به آن آسیب وارد کرده است.
وی معتقد است که حتی اخبار مثبت واصله از برجام با تاثیرگذاشتن 

روی نرخ ارز می تواند به وضعیت بهتر اجناس غیرقانونی در بازار 
کمک کند و بر این اســاس برندهای داخلی در موضوع رقابت و 

مزیت قیمتی، دوباره عقب خواهند  ماند.
فدایی تصریح کرد: آسیب اصلی صنعت لوازم خانگی کشور از 
مقوله شــوم قاچاق است، چرا که با رشــد ۵۷ درصدی حقوق و 
دستمزد و همچنین افزایش قیمت قطعات و مواد اولیه ناشی از 
محاسبه حقوق وارداتی بر مبنای ارز نیمایی، افزایش قیمت اجناس 
داخلی را شاهد خواهیم بود و این موضوع موجب شکل گیری مزیت 

رقابتی  برای اجناس قاچاق خواهد شد.
وی ادامه داد: فروشندگان این صنف به دلیل فرار از رکود بازار و 
جبران هزینه های جاری و معوقه خود و از ســوی دیگر به دلیل 
نظارت سخت و دقیقی که بر فهرست قیمت مصوب برندهای 
داخلی اعمال می شــود و امکان عدول از آن را سخت می کند، 
زمانی که قیمت کالاهای این برندها از حدی فراتر رود، به ناچار به 

فروش کالاهای غیر رسمی روی خواهند آورد.
این کارشناس صنعت  لوازم خانگی توضیح داد: دلیل این رخداد این 
است که چون کالاهای غیر قانونی از پرداخت حقوق و عوارض 
گمرکی و سایر هزینه های متحمل بر تولید داخلی معاف هستند و 
در نتیجه به قیمت پایین تری عرضه می شوند، امکان مانور قیمتی 
بیشتری روی آنها وجود دارد و با اختلاف قیمتی حاصل شده میان 
برند ایرانی و خارجی، کفه ترازو به سمت دیگر متمایل خواهد شد و 

همین مساله دوباره برندهای داخلی را تحت فشار قرار خواهد داد.
وی تاکید کرد: در این میان، با توجه به آســیب شدیدی که در 
جریان این روند به تولیدکننده و حتی مصرف کننده خریدار کالای 
بدون گارانتی و حتی فیک وارد خواهد آمد، نقش دســتگاه های 
اجرایی ذی ربط در مبارزه جدی تر با پدیده شــوم قاچاق بیش از 
پیش اهمیت می یابد تا بتوان بــا حمایت از برندهای داخلی، در 
راستای توسعه و تنوع محصولات، کاهش قیمت ها و رسانیدن 
کالا به دســت مصرف کنندگان برنامه ریزی کرد.مطابق آخرین 
آمارهای رسمی وزارت صمت، تولید لوازم خانگی بزرگ از ابتدای 
سال ۱۴۰۰ تا پایان بهمن ماه با رشد ۷.۶ درصدی در هم سنجی 
با ســال ۹۹ به چهار میلیون و ۵۸۸ هزار و ۳۰۰ دســتگاه رسید.
در ۱۱ ماهه ســال ۱۴۰۰ تولید تلویزیون با رشد ۱.۹ درصدی به 
یک میلیون و ۱۶۲ هزار و ۵۰۰ دســتگاه رسید. همچنین در این 
مدت ۲ میلیون و ۴۴ هزار و ۷۰۰ دستگاه یخچال و فریزر توسط 
کارخانجات داخلی تولید شد که حاکی از رشد ۷.۳ درصدی است.
تولید ماشین لباس شویی نیز با ثبت رشد ۲۱.۴ درصدی به یک 
میلیون و ۳۲۶ هزار و ۴۰۰ دستگاه رسید. با این حال، تولید کولر 
آبــی در این مدت با کاهش همراه بود، به طوری که با ثبت افت 
ناچیز یک دهم درصدی در مقایسه با مدت مشابه سال ۹۹ به یک 

میلیون و ۵۴ هزار و ۷۰۰ دستگاه رسید.

قیمت تخم مرغ به زیر نرخ مصوب رسید
رئیس هیات مدیره اتحادیه مــرغ تخم گذار گفت: در حال 
حاضر صادرات تنها راهکاری که به برون رفت از این شرایط 
به تولیدکنندگان کمک می کند؛ تولیدکنندگان می توانند سالیانه 

حدود 1۰۰ هزار تن تخم مرغ صادر کنند.
ناصر نبی پور در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به کاهش فروش تخم مرغ، گفت: 
تجربه نشــان داده است که میزان مصرف تخم مرغ در ماه رمضان کاهش 
پیدا می کند؛ علاوه بر این گرم شــدن هوا کاهش فروش تخم مرغ را تشدید 

کرده است.
وی با انتقاد از عملکرد ضعیف مسئولان در تنظیم بازار، گفت: زمانی که قیمت 
تخم مرغ از کیلویی ۱۸ هزار تومان به کیلویی ۲۰ هزار تومان رسید کمتر از ۲ 
روز مسئولان با ارز ۴۲۰۰ تومانی اقدام به واردات ۲ هزار و ۵۰۰ تن تخم مرغ 

از ترکیه کردند.

به گفته نبی پور؛ زمانی که نرخ تخم مرغ ۱۷۰۰ تومان بیشتر از نرخ مصوب 
شد بازرسان تعزیرات و سازمان اطلاعات به تولیدکنندگان فشار وارد کردند که 
قیمت ها باید شکسته شود نمی دانم این بازرسان چرا الان برای تخم مرغی که 

در دست تولیدکنندگان مانده است فکری نمی کنند.
این فعال اقتصادی با اشاره به کاهشی شدن خرید تخم مرغ با نرخ مصوب، 
افزود: سازمان پشتیبانی امور دام، خرید تخم مرغ را با این استدلال که نیازی 
ندارد متوقف کرده است. در حال حاضر خبری از بنکدارها و واسطه هایی که 
ســازمان معرفی می کرد تا تخم مرغ خریداری و در میادین عرضه کنند هم 

نیست.
وی با اشاره به قیمت تخم مرغ درب مرغداری ها، خاطر نشان کرد: در حال 
حاضر تخم مرغ کیلویی ۱۵هزار تومان درب مرغداری بفروش می رسد این 
در حالیســت که نرخ مصوب تخم مرغ کیلویی ۱۸ هزار و ۳۰۰ تومان است؛ 

هم اکنون تخم مرغ ۳ هزار و ۳۰۰ تومان زیر نرخ مصوب بفروش می رسد.
رئیس هیــات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار گفت: در حال حاضر صادرات 
تنها راهکاری که به برون رفت از این شرایط به تولیدکنندگان کمک می کند؛ 
تولیدکنندگان می توانند سالیانه حدود ۱۰۰ هزار تن تخم مرغ صادر کنند. اما 
متاسفانه سیاست ها به  گونه ای است که این تصور برای تولیدکنندگان ایجاد 
شده است که عده ای می خواهند روند تولید در کشور متوقف شود؛ چرا که نه 
اجازه صادرات به تولیدکنندگان داده می شود و نه اینکه مازاد تولیدشان را دولت 

خریداری می کند.
به گفته وی؛ در حال حاضر ظرفیت صادرات روزانه ۲۰۰ تا ۳۰۰ تن تخم مرغ 

به عراق و افغانستان برای تولیدکنندگان وجود دارد.
نبی پور روند تخصیص نهاده به تولیدکنندگان را کند دانست و افزود: بسیاری 
از تولیدکنندگان سهمیه نهاده اسفند سال گذشته را دریافت نکردند. باید بگویم 

سویا برای عرضه در سامانه بازارگاه وجود ندارد و فقط به تولیدکنندگان ذرت 
می دهند.

به گفته وی؛ تخم مرغ موجود در بازار داخلی و خارجی است.
این فعال اقتصادی تاکید کرد: سال گذشته مسئولان تولید کنندگان را برای 
افزایش تولید تشــویق کردند و به آنها قول دادند که نهاده های مورد نیاز در 
زمان مقرر به آنها تحویل داده می شــود از این رو در زمســتان ماهی ۵ تا ۶ 
میلیون جوجه ریزی انجام شد اما متاسفانه هم اکنون راهکاری برای فروش 

مازاد تولید وجود ندارد.
وی در پاسخ به این پرسش که مدت زمان ماندگاری تخم مرغ چقدر است؟ 
گفت: مطابق با نظر دامپزشکی ۲ ماه می توان تخم مرغ ها را بعد از تولید نگه 
داشــت از این رو باید هر چه سریع تر شرایط را برای صادرات مازاد تخم مرغ 

فراهم کرد که تولیدکنندگان متحمل ضرر نشوند.


